
سخنگویصنعتبرقعنوانکرد:

الزامبخشاداریبهتامین۲۰درصدازبرق
موردنیازخودازانرژیهایتجدیدپذیر

گروه اقتصادی - ســخنگوی صنعت برق از ابلاغ مصوبه الزام بخش 
اداری بــه تامیــن ۲۰ درصد از برق مورد نیاز خود از انرژی های تجدیدپذیر 
توســط وزیر نیرو خبر داد و گفت: توسعه ۱۰ هزار مگاواتی تجدیدپذیرها 

کاهش مصرف سوخت فسیلی را به همراه دارد.
استفاده از انرژی های تجدیدپذیر با هدف کمک به حفظ محیط زیست 
و کاهش مصرف سوخت های فسیلی، امروز به یک الزام جهانی تبدیل شده 

است.
تازه ترین گزارش ســازمان جهانی انرژی نیز بیانگر رشــد کم ســابقه 
انرژی های تجدیدپذیر در جهان اســت، به گونه ای که در سال ۲۰۲۳ با رشد 

۵۰ درصدی همراه شده و به ۵۰ گیگاوات رسیده است.
این آژانس خاطرنشــان کرد که رشــد ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر 
در اروپا، آمریکا و برزیل، به بالاترین حد خود رســید، اما چین با شــتاب 
فوق العاده در نصب تأسیســات جدید، از همه کشورها پیشی گرفت. چین 
در ســال میلادی گذشته، به اندازه کل جهان در سال ۲۰۲۲، فتوولتائیک های 
خورشــیدی را راه اندازی کرد و هم زمان، تاسیسات نیروی بادی این کشور 

نسبت به سال قبل ۶۶ درصد رشد داشت.
تلاش برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر در دولت سیزدهم از اهمیت 
بیشــتری برخوردار شــد، به گونه ای که توسعه ۱۰ هزار مگاواتی این انرژی 

به عنوان یکی از برنامه های وزیر نیرو مورد تاکید قرار گرفت.
در همین زمینه، »مصطفی رجبی مشهدی« سخنگوی صنعت برق گفت: 
توسعه انرژی های تجدیدپذیر یکی از وجوه سیاست های زیست محیطی بوده 

و وزارت نیرو نیز برای این موضوع اهمیت ویژه ای قائل است.
وی بیان داشت: علاوه بر این به منظور رفع ناترازی در تولید و تقاضای 
بــرق، برنامه ریزی افزایش ظرفیت ۱۰ هزار مــگاوات نیروگاه تجدیدپذیر 
توســط وزارت نیرو انجام شــده است که در این صورت به کاهش مصرف 

سوخت های فسیلی و انتشار آلایندگی های هوا کمک خواهد کرد.
رجبی مشــهدی در ادامه به ابلاغ مصوبه الزام بخش اداری به تامین ۲۰ 
درصــد از برق موردنیاز خود از انرژی های تجدیدپذیر توســط وزیر نیرو 
اشــاره کرد و گفت: در راســتای اجرای ماموریت وزارت نیرو برای توسعه 
نیروگاه های تجدیدپذیر و با هدف اجرای مصوبه های شــورای عالی انرژی 
کشــور، همه دستگاه های اجرایی موضوع ماده )۵( قانون خدمات کشوری 
مکلفند سالیانه پنج درصد مصرف انرژی الکتریکی خود را تا رسیدن به سهم 

۲۰ درصد مصرف سال از طریق انرژی های تجدیدپذیر و پاک تامین کنند.
سخنگوی صنعت برق با تاکید بر اینکه ادارات موظفند پنج درصد از برق 
مصرفی خود را طریق انرژی های تجدیدپذیر تامین کنند، گفت: این عدد در 
طول مدت چهار سال تا ۲۰ درصد )سالیانه پنج درصد( افزایش خواهد یافت 
و در صورت رعایت  نشــدن این موضوع توسط ادارات یا سازمان ها، تعرفه 
برق آنها به قیمت انرژی های تجدیدپذیر محاسبه خواهد شد و سازمان ها و 
ادارات مشــمول به طور قطع باید برق موردنیاز خود را از طریق تابلوی سبز 

بورس انرژی خریداری کنند.
رجبی مشــهدی بر اقتصادی بودن انرژی های تجدیدپذیر تاکید کرد و 
گفت: تولید انرژی تجدیدپذیر نسبت به استفاده از سوخت های فسیلی برای 

صنایع و مصرف کنندگان از روش های دیگر مناسب تر است.
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اقتصادی

گروه اقتصادی - بابک احمدی 
رئیس ســازمان گســترش و نوسازی 
صنایع ایران در نشســت خبری گفت: 
ناوگان هوایی، دریایی و ریلی کشــور 
فرســوده است، لذا باید مشوق هایی را 
برای نوســازی ناوگان حمل و نقل و 
ایجاد کرد. موتور محرک شــکوفایی 
صنعــت تقاضا و بازار اســت، لذا در 
دوره ای کــه تحت تحریــم خارجی 
هســتیم، باید برای حمایت از صنایع 
داخلی از بازارهــای داخلی به عنوان 

یک فرصت بهره بگیریم.
وی افــزود: در نــاوگان هوایی 
حــدود ۳۳۰ فروند پرنده در کشــور 
وجــود دارد که از ایــن تعداد کمتر از 
۲۵۰ فرونــد قابلیت پــرواز دارد که 
تعــدادی از این ۲۵۰ فروند هواپیما نیز 
به دلیل کســری قطعات یدکی، اقلام 
مصرفی و یا دوره های تعمیراتی باید از 
پرواز خارج شوند تا عملیات تعمیر و 
نگهداری رو آنها انجام شود، لذا حدود 
۱۷۰ تا ۱۸۰ فروند هواپیما قابل استفاده 

در کشور موجود است.
رئیــس ســازمان گســترش و 
نوسازی صنایع ایران ادامه داد: اولویت 
ما حفظ ناوگان هوایی اســت و برای 
حفظ آن نیز نیازمند اقلام و زیر ساخت 
هستیم که زیرساخت های آن در کشور 
موجود است، اما در حوزه اقلام یدکی 

مشکلات زیادی است.
وی تصریح کرد: البته ظرفیت های 
مهندسی زیادی وجود دارد که می توان 

آنها را بالفعل کرد و در صنعت به کار برد. 
در خصوص تکمیل زیرســاخت های 
اقــلام هوایــی در حــوزه غیرنظامی 
سازمان گســترش ورود کرده است و 

فعالیت هایی در حال انجام است.
احمدی با اشاره به ناوگان دریایی 
جمهوری اســلامی ایران اشــاره کرد 
و گفت: اصلی ترین شــبکه در اختیار 
شــرکت ملی نفتکش ایران و شرکت 
کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران دارد 
و شــرکت های دیگری نیز ناوگان در 
اختیار دارند، امــا در مجموع نیاز این 

شرکت ها به ناوگان جدید زیاد است.
وی تصریــح کــرد: البته به دلیل 
استانداردهای بین المللی و همچنین به 
دلیل اینکه این ناوگان اغلب در آب های 
بین المللی تردد می کنند، مشکلی برای 
نگهداشت این ناوگان نداریم اما برای 
نوســازی ناوگان موجود مساله وجود 
دارد و بایــد ســرمایه گذاری صورت 
بگیرد و اگر این ســرمایه گذاری اتفاق 
بیفتد ظرفیت های بســیار خوبی را در 
حوزه هــای تولیــدی، صنعتی و برای 
پشتیبانی ناوگان کشور برای نوسازی 
ناوگان و واگذاری شــناورهای جدید 

در کشور داریم.
متوسط عمر واگن های باری 

و مسافری ۳۰ سال است
معاون وزیر صمت اظهار کرد: در 
حوزه کشنده های جاده ای در چند سال 
گذشته؛ زیرساخت های جدیدی برای 
حمایت از تولید ناوگان کشــنده های 
جدید به وجود آمده اســت. سال های 
قبل صرفاً اتکا به تکنولوژی های غربی 

بود به جهت رشدی که چین ها داشتند 
با مشــارکت چینی ها؛ با انتقال دانش و 
تولیدات مشترک تولیدات خوبی انجام 
شد، کما اینکه هنوز هم ظرفیت خوبی 
برای تولید ناوگان کشــنده جاده ای در 

کشور وجود دارد.
وی با بیــان اینکه در حوزه ریلی 
فرسودگی شدیدی وجود دارد، گفت: 
به جهت تردد کمتــر ناوگان ریلی در 
خارج از کشور معمولاً دقت کافی برای 
نوســازی ناوگان در سال های گذشته 
انجام نشــده و متوســط عمر واگن ها 
باری و واگن های مسافری کشور بالای 
۳۰ سال است و کشــنده های باری - 

مسافری هم عمر بالایی دارند.
احمــدی تاکید کرد: لــذا با این 
وضعیــت آینده خوبــی برای حمل و 
نقل تجاری کشــور متصور نیستیم و 
باید فکری برای بهبود آن صورت گیرد.
۷ هزار واگن مترو نیاز داریم

رئیــس ســازمان گســترش و 
نوسازی صنایع ایران با اشاره به مصوبه 
ســال ۹۶ شورای اقتصاد برای تأمین ۲ 
هزار دســتگاه واگن مترو کلانشهرها 
گفت: در افق ۵ ســاله تقاضای واقعی 
۷ هزار دستگاه است یعنی در صورتی 
که تمام پروژه های مترو به اتمام برسد 
۷ هزار دســتگاه واگن مترو نیاز است 
ولــی در صورتی کــه بخواهیم واگن 
پروژه های در حال اتمام را تأمین کنیم 
در کنار نوسازی، ۵ هزار دستگاه واگن 

لازم است.
احمدی بیان کرد: شورای اقتصاد 
در سال ۹۶ برای ۲ هزار دستگاه مجوز 

به وزارت کشــور می دهــد و ایدرو را 
به عنوان متولی مدیریت طرح معرفی 
می کنــد و لذا ســازمان گســترش به 
عنــوان مدعی صنعت و تولید داخل و 
مدیریت کننــده این بخش وارد عمل 
می شود. از این ۲ هزار دستگاه به علت 
محدودیت های تأمین مالی متأســفانه 
توفیقی ایجاد نشــده و با وجود اینکه 
چند توافق خــوب صورت گرفته، اما 
به جهت محدودیت های مالی اقدامی 
صورت نگرفته است، اما ۶۳۰ دستگاه 
اخیراً توســط وزارت کشور و شهردار 
تهران پیش برده اند، ولی یکی از الزامات 
آن ســاخت داخل است و اگر ساخت 
داخــل آن صــورت نگیــرد از قانون 
عبور کرده ایــم. لذا وزارت صمت در 
حوزه کنترلی و اعمال قانون ایستاده و 
همچنین نقش حمایتگری خود را دنبال 
می کند و امیدواریم با تعامل بین وزارت 
کشور و صمت بزودی مقدمات اجرایی 
ورود تأمیــن کنندگان داخلی را در این 

پروژه فراهم کنیم.
وی افــزود: مشــتری این ۶۳۰ 
دستگاه شهرداری تهران است و قرارداد 
آن بین سازمان شهرداری و دهیاری ها و 

یک تأمین کننده چینی است.
احمدی همجنین گفت: در حال 
حاضر تعداد ناوگان فرســوده خودرو 
بیش از ۹ میلیون دستگاه است. در این 
میان تعداد ۲۶۰ هزار کامیون و کشنده، 
۷۴ هــزار مینی بــوس و بیش از هفت 
میلیون خودروی ســواری فرسوده در 

کشور وجود دارد.
وی افزود: بر اساس قانون هوای 

پاک تــردد این خودروها در کشــور 
ممنــوع بود که بازدارنده هم بود، اما در 
دیوان این رأی شکســته شد و در حال 
حاضر خودروهای فرسوده می توانند 
بــا معاینه فنی تردد کنند. یکی از دلایل 
مصرف بالای ســوخت و آلودگی هوا 

هم همین فرسودگی خودروها است.
رئیس سازمان گسترش و نوسازی 
صنایع ایران در ادامه و در پاسخ به اینکه 
علت اصلی و عمده فرسودگی ناوگان 
دریایی، ریلی و هوایی و … چیست، 
گفت: در هر صنعتی یک اکوسیســتم 
)تقاضــا و تولید( وجــود دارد در این 
چرخــه معمولاً کیفیت ارتقا می یابد و 
پیوندگی باید زنده ماندن اکوسیســتم 
است. اما زمانی که اقتصاد دچار مشکل 
شــود این اکوسیستم نیز دچار مشکل 
می شــود. لذا وقتــی در بخش تقاضا 
اقتصاد خوبی ایجاد نشــود در نتیجه 
بخش های اقتصــادی حمل و نقل نیز 
سود لازم را نمی برند و در نتیجه تمایلی 
به ادامه این کسب و کار ندارد. این اتفاق 
عملًا سرعت گردش در اکوسیستم را 
کاهش می دهــد و لذا صنعت نیز کند 

می شود.
وی تاکید کرد: اصلی ترین دلیلی 
که این اکوسیســتم دچار سکته شده 
است، اقتصاد بیمار این حوزه است، لذا 
باید فضایی فراهم آورد که این اقتصاد 
بهبود یابد، یعنی باید فضایی را فراهم 
آورد که ســرمایه گذار حوزه حمل و 
نقل کارش اقتصادی باشــد تا از قبال 
سودآوری کسب و کار بتواند به توسعه 

ناوگان اقدام کند.

معاون وزیر صمت:

فقط ۱۸۰ هواپیما در کشور 
قابل استفاده است

معاون وزیر صمت گفت: ناوگان هوایی، دریایی و ریلی کشور فرسوده است، به گونه ای که حدود ۱۷۰ تا
 ۱۸۰ فروند هواپیما قابل استفاده در کشور موجود است.

گروه اقتصادی - بیش از ســه 
ماه از سال زراعی گذشته و همچنان 
دولت و شخص وزیر کشاورزی به 
جمع بندی نهایی بــرای اعلام نرخ 
رسمی خرید تضمینی گندم نرسیده 
اند. این در شــرایطی اســت که یک 
هفته مانده به شــروع مهر، خبرها از 
تعییــن نرخ ۱۹ هــزار و ۵۰۰ تومان 
برای خرید یک کیلو گندم حکایت 

داشت!
بیست و سوم شهریورماه بود که 
مدیر اجرایی اتاق اصناف کشاورزی 
ایران، از تعیین تکلیف قیمت خرید 
تضمینــی گندم خبــر داد و گفت: 
در جلســه شورای قیمـــت گذاری 
محصولات کشاورزی، کیلویی ۱۹ 
هزار و ۵۰۰ تومان برای سال زراعی 
۱۴۰۲ -۱۴۰۳ تعیین شد و قرار است 
طبق قانون، وزیر جهاد کشاورزی تا 
یک هفته آینده این نرخ را ابلاغ کند.

اما با وجود اینکه بلافاصله روابط 

عمومی وزارت جهادکشاورزی در 
واکنش به اظهارنظر و بیان غیررسمی 
قیمت محصولات از ســوی برخی 
افراد و رســانه ها، اعلام کرد: مرجع 
رسمی تعیین و ابلاغ قیمت مصوب 
محصولات اساســی کشــاورزی، 
شــورای عالــی قیمت گــذاری به 
ریاست )محمد علی نیکبخت( وزیر 
جهادکشاورزی است، باز هم خبری 
از اعلام رســمی از سوی وزیر جهاد 

کشاورزی نشد!
ایــن در شــرایطی اســت که 
مطابق با قانون، دولت موظف است 
همه ساله خرید محصولات اساسی 
کشاورزی )گندم، برنج، جو، ذرت، 
چغندر، پنبه وش، دانه های روغنی، 
چای، سیب زمینی، پیاز و حبوبات( 

را تضمیــن کــرده و حداقل قیمت 
خرید تضمینی را اعلام و نســبت به 
خرید آن ها از طریق واحد های ذیربط 
اقدام کند. همچنین بر اساس قانون، 
وزارت کشــاورزی موظف است، 
همه ســاله قیمت خریــد تضمینی 
محصــولات فوق الذکر را با رعایت 
هزینه های واقعــی، تولید و در یک 
واحد بهره بــرداری متعارف و حفظ 
رابطه مبادله در داخل و خارج بخش 
کشاورزی تعیین و حداکثر تا آخر تیر 

ماه به هیأت دولت تقدیم کند.
حــال نه تنها در تیرماه خبری از 
اعــلام نرخ خرید گندم نبود، بلکه با 
گذشت هفته ها از شروع سال زراعی 
جدید، دولت و وزارت جهاد توجهی 
به این مهم نداشــته و ترجیح داده اند 

در ســکوت خبری از کنار این مساله 
مهم و دغدغه کشــاورزان بگذرند و 
هر چند وقت یک بار وعده اعلام نرخ 
رســمی در روز های آینده را بدهند؛ 
برای نمونه، وزیر جهاد کشاورزی ۱۸ 
مهرماه در حاشــیه آغاز طرح جهش 
دیمزار ها در ســال زراعی جدید در 
پاسخ به این که قیمت خرید تضمینی 
گندم چه زمانی اعلام می شود، گفت: 
نرخ جدیــد خرید تضمینی گندم تا 
اوایــل هفتــه آینده اعــلام و ابلاغ 

می شود.  
این وعده وزیر به معنای این بود 
که با وجود گذشــت چندین هفته از 
پایان مهلت قانونی قبلی، باید در بازه 
زمانی ۲۲ تا نهایتا ۲۷ مهرماه، تکلیف 
قیمت خرید تضمینی گندم از سوی 

محمدعلی نیکبخت مشخص می شد 
تا خیال کشــاورزان و گندمکاران در 
سراســر کشور راحت می گشت؛ اما 

متاسفانه باز هم خبری نشد.
در روز های پایان آذرماه نیز داود 
منظور، رئیس سازمان برنامه و بودجه 
و معــاون رئیس جمهــور در مورد 
مشخص شدن قیمت تضمینی گندم 
گفت: در یک کمیســیون مذاکراتی 
شــده، اما به علــت اختلاف نظرات 
هنوز ابلاغ نشــده کــه در صورت 
نهایی شدن با آن فرآیندی که تعریف 
کردیم، طبق قانون توسط وزیر جهاد 

کشاورزی ابلاغ خواهد شد.
مدتی بعد نیــز کاظم خاوازی، 
قائم مقام وزیر جهاد کشــاورزی در 
افتتاحیه دهمین نمایشگاه نهاده های 

کشاورزی که ۱۱ دی برگزار شد، در 
جمع خبرنگاران درباره اعلام رسمی 
نرخ خریــد تضمینی گندم گفت، تا 
پایان هفته جاری نرخ خرید تضمینی 

گندم اعلام خواهد شد.
حــال در جدیدتریــن وعده 
مســئولان دولتی نیــز، ۱۲ دی ماه، 
خاندوزی سخنگوی اقتصادی دولت 
در نشست خبری با خبرنگاران در این 
باره گفت: خواسته کشاورزان بحق 
است که در موعد قانونی اعلام نرخ 
صورت بگیرد. از سال گذشته، نرخ 
تضمینــی خرید گندم چندین نوبت 
در شورای قیمت گذاری محصولات 
کشاورزی مطرح شده است... آخرین 
اطلاعی که بنده گرفتم، این است که 
رایزنی های نهایی از سوی وزیر جهاد 

کشاورزی انجام شده و تا پایان هفته 
آینده، قطعا این نــرخ را وزیر جهاد 

کشاورزی اعلام خواهد کرد. 
این وعده خاندوزی و تاکید وی 
بــر اعلام قطعی نرخ خرید تضمینی 
گندم تا پایان هفته آینده )تا پایان هفته 
گذشته؛ جمعه ۲۲ دی ماه ۱۴۰۲( در 
حالی اســت که تا لحظه انتشار این 
گزارش، خبر رسمی از سوی وزارت 
جهاد کشاورزی و شخص وزیر مبنی 
بر اعلام نرخ رسمی خرید تضمینی 
گندم رسانه ای نشــده است. به نظر 
می رســد، دولت و تیم اقتصادی آن، 
نسبت به این موضوع مهم باید توجه 
ویژه ای داشــته باشد تا امنیت غذایی 
کشور دچار چالش و مشکل نشود.  

برآورد ها نشان می دهد، تعیین 

قیمت مذکــور برای خرید تضمینی 
گندم، نیاز به ۲۰۰ هزار میلیارد تومان 
اعتبار دارد؛ رقمی که به نظر می رسد، 
چندان مورد قبول نمایندگان وزارت 
اقتصــاد و ســازمان برنامه و بودجه 

نیست و آن ها مخالفند.
»منابــع آگاه پیــش از این گفته 
بودند که نماینده ســازمان برنامه و 
بودجه، نظرش ایــن بوده که قیمت 
کیلویی حدود ۱۶ هزار تومان، مطابق 
با قیمت های جهانی اســت و قیمت 
بالاتر تحمیل هزینه زیادی به دولت 
است.« بنابراین شاید یک احتمال این 
باشــد که قیمت ۱۹۵۰۰ تومان مورد 
تایید سازمان برنامه و بودجه نیست 
و به همین دلیــل، هنوز تایید نهایی 
را به دســت نیاورده است. برخی نیز 
معتقدند، شاید وزیر جهاد کشاورزی 
به دنبال رایزنــی برای تعیین قیمتی 
بالاتر اســت که البته این گمانه زنی، 

شانس بسیار کمی دارد.

گــروه اقتصــادی -گمرک 
تخصصــی فنــوری اطلاعــات و 
ارتباطات قرار بود تاپایان شهریورماه 
در منطقه ویژه اقتصادی پیام راه اندازی 
شــود؛ اما بنابر بــر آخرین اظهارات 
مسئولان پیش بینی می شود که تا پایان 
امسال نخستین گمرک تخصصی فاوا 

در این منطقه تکمیل و فعال شود.
اواخر سال گذشته بود که هیات 
دولت در جلســه ای که به پیشــنهاد 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
و معاونــت علمی و فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهور تشــکیل 
شــد، ایجاد گمرک تخصصی فاوا را 
در منطقه ویــژه اقتصادی و فرودگاه 

بین المللی پیام تصویب کرد.
بر این اســاس وزارتخانه های 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات و 
اقتصاد و دارایی ملزم به ایجاد گمرک 
تخصصــی فاوا در پیام شــدند که با 
ایجــاد این گمرک زمینــه صادرات 
محصولات و خدمات شــرکت های 
دانش بنیان و فناوری حوزه اطلاعات 
تســهیل می شــود. به گفته مسئولان 
اســتقرار کارشناســان تخصصی با 
هدف تســریع در رونــد صادرات 
و واردات محصــولات در حــوزه 

فناوری های نوین از جمله مزایای راه 
اندازی گمرک تخصصی فاوا در پیام 
عنوان شده است؛ بنابراین وجود این 
گمرک در کنار مســتقر بودن شرکت 
های فناور در این منطقه موجب شده 
تا پیام به عنــوان بهترین منطقه ویژه 
اقتصادی کشــور بــرای راه اندازی 

گمرک تخصصی فاوا انتخاب شود.
در نهایت با گذشــت یک سال 
مطرح شــدن این موضــوع، خرداد 
امســال اکبر قنبرپور- معاون وزیر، 
رئیــس هیات مدیــره و مدیرعامل 
شــرکت خدمــات هوایی پیــام از 
راه اندازی گمرک تخصصی خبر داد. 
او راه انــدازی خط پروازی از دبی به 
پیام و بالعکــس را یکی از ملزومات 
گمرک تخصصی برشمرد و گفت در 
این زمینه ممکن است از ایرلاین های 
غیرایرانی استفاده کنند که طبیعتا آنها 
هم ممکن است توقعاتی از آنها داشته 
باشــند. وی ابراز امیــدواری کرد که 
گمرک تخصصی در حوزه آی سی تی 
تا شهریورماه در منطقه ویژه اقتصادی 
پیام راه اندازی شود موضوعی که وی 
چندی بعد با حضور در یک نشست 

خبری به آن اشاره کرد.
در این راســتا مدیرعامل منطقه 

ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی 
پیــام اعلام کرد که بخش عمده ای از 
فعالیت های مرتبط با هدف راه اندازی 
این گمرک در پیام تاکنون پیاده سازی 
شده است و به همین منظور اقداماتی 
از جمله، ایجاد نمایندگی دفتر پست 
جمهوری اســلامی ایران، اســتقرار 
ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی، راه اندازی دو آزمایشــگاه 
تخصصی با هدف ارزیابی تجهیزات 
حوزه فنــاوری و رایزنی هایی برای 
برقراری پروازهایی به مقصدهای دبی 

و شنزن از پیام صورت گرفته است.
وی در ادامه تاکید کرد با اقدامات 
صورت گرفته و دیگر برنامه های در 
دست اقدام که در حال پیاده سازی آنها 
هستیم، پیش بینی می شود که تا پایان 
امسال، نخستین گمرک تخصصی فاوا 
در منطقه ویــژه اقتصادی و فرودگاه 

بین المللی پیام تکمیل و فعال شود.
گفتنی اســت وجــود گمرک 
تخصصی در این فــرودگاه موجب 
می شود تمامی شــرکت هایی که در 
منطقه ویژه پیام مســتقر می شــوند، 
بتوانند  مــواد اولیه مورد نیاز خود را 
مســتقیما وارد کارخانــه تولید خود 
کننــد؛   چون هــم کارخانــه تولید 

شرکت ها در این منطقه مستقر است 
و هم فرودگاه در دسترس شرکت ها 
است و هم گمرک در این منطقه مستقر 
شــده است. بنابراین اگر شرکت های 
دانش بنیان و صنعتی مســتقر در پیام 
بخواهند مواد اولیه خارجی به کشور 
وارد و یــا محصول خود را به ســایر 
کشــورها صادر کننــد، می توانند به 
صورت مســتقیم از فــرودگاه پیام 
بهره بــرداری کنند.همچنین حداقل 
تشریفات گمرکی را می توان از دیگر 

مزایای این منطقه دانســت و درحال 
حاضر در حال حاضر ۳۲۰ شــرکت 
در منطقه ویژه اقتصادی پیام مســتقر 
هســتند که بیــش از ۹۵ درصد آنها 
در دسته شــرکت های تولیدی قرار 
می گیرنــد. بر این اســاس ۵ درصد 
دیگر این شــرکت ها، شــرکت های 
خدماتــی مرتبط با فناوری اطلاعات 
و ارتباطات هســتند؛ منطقه پیام به ۵ 
فاز تقســیم شده است و  فازهای ۱ و 
۲ از فازهای قدیمی منطقه به شــمار 

می رونــد و شــرکت هایی نیز در آن 
مستقر شده اند؛ قدیمی ترین شرکت 

مستقر در پیام ۱۵ سال قدمت دارد.
فاز ۴ هم در مساحت حدود ۱۶۵ 
هکتار ایجاد شــده و در حال حاضر 
فقط ۵۰ هکتار آن به شرکت ها واگذار 
شده است. بر اساس مصوبات، مقرر 
شده اســت منطقه ویژه پیام به عنوان 
نخستین و تنها قطب مرکز داده کشور 
باشــد؛ از این رو این منطقه به عنوان 

قطب دیتاسنتر کشور معرفی شد.

هفتههاییکهبهپایانرسیدندووعدهایکهمحققنشد؛

کشاورزانهنوزنمیداننددولتچهنرخیرابرایخریدگندمقبولدارد؟

راهاندازیگمرکتخصصیفاوابهکجارسید!

 اصلی تریــن دلیلــی که این اکوسیســتم دچار ســکته شــده اســت، اقتصــاد بیمار 
ایــن حوزه اســت، لذا بایــد فضایی فراهــم آورد که ایــن اقتصاد بهبــود یابد، یعنی 
بایــد فضایــی را فراهم آورد که ســرمایه گذار حــوزه حمل و نقــل کارش اقتصادی 
باشــد تــا از قبال ســودآوری کســب و کار بتوانــد به توســعه ناوگان اقــدام کند.

اسحـق ارزانـی

گروه اقتصــادی -  در قانون 
بودجه امسال دولت مکلف به حذف 
سه دهک اول پردرآمد است و جهت 
اجرای قانون باید دهک نهم و هشتم 
را نیز در ســال جــاری حذف کند 
در نتیجه بایــد منتظر ادامه اقدامات 
دولت در غربالگری لیســت یارانه 

بگیران بود.
با اقدام برای تغییر نرخ یارانه و 
پرداخت آن به ۹ دهک، عملا دهک 
دهم به عنــوان دهــک پردرآمد از 

لیست یارانه نقدی حذف شد.
 از ســال ۱۳۸۹ با اجرای قانون 
هدفمندی یارانه ها و پرداخت یارانه 
نقــدی ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومانی که تا 

فروردین امسال ادامه داشت، همواره 
افــراد با تنوع مالی و در ۱۰ دهک در 
لیست یارانه بگیران قرار داشتند. در 
آخرین اعلامی که سازمان هدفمندی 
یارانه هــا در ســال ۱۴۰۰ داشــت، 
حدود ۷۷.۱ میلیون نفر یارانه نقدی 
دریافــت می کردند که نزدیک به ۹۵ 
 درصــد جمعیت ایران را تشــکیل 

می داد. 
ایــن روند کــه از دولت دهم 
پایه گذاری شده بود همواره به دلیل 
مغایرت با قانون هدفمندی یارانه ها 
و هزینه ســنگین تحمیل شــده که 
موجب کسری منابع نیز در مقاطعی 
شــد، مورد انتقاد کارشناسان و البته 

مسئولان در بخش های مختلف قرار 
داشت. 

 این در حالی است که با وجود 
تاکید چند ســاله قانون بودجه  مبنی 
بر حذف سه دهک پردرآمد، یا اقدام 
جــدی انجام نشــد و یــا زمانی که 
دولت ورود کرد بــه نتیجه مطلوبی 
نرسید؛ تاکید بر این بود که بانک های 
اطلاعاتی تکمیل نیســت که دولت 
بتوانــد حذف را با شــناخت دقیق 
انجام دهد و ایــن می تواند موجب 
آســیب اقشار ضعیف شده و تبعات 

اجتماعی داشته باشد.
 بــه هر حال ایــن روال نه تنها 
اصلاح نشــد، بلکــه در آبان ۱۳۹۸ 

بــا افزایش قیمــت بنزین، پرداخت 
یارانه نقدی جدیدی در دســتور کار 
قــرار گرفت که از محل مابه التفاوت 
نرخ بنزیــن بود و در قالــب یارانه 
معیشتی به تناســب اعضای خانوار 
 بیــن ۵۵ تا ۲۰۵ هــزار تومان تعیین 

شد. 
مشمولان یارانه معیشتی حدود 
۶۰ میلیــون نفر تخمین زده شــد که 
از بیــن جمعیت حــدود ۷۸ میلیون 
نفری یارانه بگیــران نقدی گزینش 
شــده بودند، بــه عبارتــی دولت 
حدود ۱۸ میلیون را کنار گذاشــت 
و  از اعــلام مســئولان اینگونــه بر 
می آمد که ســه دهک پردرآمد را از 

لیســت یارانه بگیران حذف و یارانه 
 معیشــتی بــرای مابقــی پرداخت 

می شود.
 در ایــن حالت در لیســت ۷۸ 
میلیــون نفــری یارانــه ۴۵ هزار و 
۵۰۰ تومانــی از ۱۰ دهــک ولی در 
بیــن ۶۰ میلیون نفــر یارانه بگیران 
معیشــتی تقریبا هفت دهک حضور 
داشــتند و بارها این نقد مطرح شد 
که چــرا دولت همیــن غربالگری 
 را بــرای یارانه بگیــران نقدی انجام 

نداده است .
 اما اعلام واریــز یارانه ۳۰۰ تا 
۴۰۰ هزار تومانی نشان از پرداخت به 
کمتــر از ۷۲ میلیون نفر دارد که برای 

دهک یک تا ســه برای هر نفر ۴۰۰ 
هزار و برای چهار تا ۹  به ازای هر نفر 
۳۰۰ هزار تومان پرداخت شده است.
 بــر ایــن اســاس حداقل پنج 
میلیــون نفر از لیســت یارانه بگیران 
کنار رفته انــد که عملا حذف دهک 
دهم را نشــان می دهد ، این در حالی 
اســت که در قانون بودجه امســال 
دولــت مکلف به حذف ســه دهک 
اول پردرآمد اســت و جهت اجرای 
قانون باید دهک نهم و هشــتم را نیز 
در ســال جاری حذف کند در نتیجه 
باید منتظــر ادامه اقدامات دولت در 
 غربالگری لیســت یارانــه بگیران 

بود.
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